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اژهایدردفترحزبالله:
ایرانبیشازگذشتهازجریانمقاومت

حمایتمیکند
رئیس قوه قضاییه گفت: رژیم غاصب صهیونیستی خطوط قرمز را رد کرده و وارد 
مرحله جدیدی از اقدامات جنایتکارانه شده است. به گزارش ایسنا، »غلامحسین 
محسنی اژه ای« صبح روز سه شنبه در حاشیه حضور در دفتر مرکزی حزب الله در 
تهران برای عرض تسلیت در پی شهادت سید حسن نصرالله در جمع خبرنگاران 
گفت: رژیم غاصب صهیونیســتی خطوط قرمز را رد کرده و وارد مرحله جدیدی 
از اقدامات جنایتکارانه شده است. وی با بیان اینکه مجاهدان در راه خدا قطعاً در 
برابر این جنایت ها بیش از گذشته استقامت می کنند، گفت: دشمن صهیونیستی 
و آمریکا بداننــد که با این گونه جنایت ها پرچم حــزب الله و مقاومت بر زمین 
نخواهد ماند و مطمئن باشــند انتقام این جنایت ها از آنها گرفته می شود. اژه ای 
تاکید کــرد:  آنها تصور نکنند که با این گونه ترورها و اقدامات جنایتکارانه یک 
مکتب انقلابی تربیت یافته در دامن اسلام و آموزه های اسلامی و عقلانی از بین 
می رود. وی خاطرنشــان کرد: جمهوری اســلامی ایران مثل گذشته و بیش از 

گذشته از جریان مقاومت حمایت می کند.

رئیسدیوانعالیکشور:
سرانکشورهایعربیدرمقابلجنایات

رخدادهساکتنباشند
رئیس دیوان عالی کشــور با اشــاره به ترور سیدحســن نصرالله گفت: پس از 
جنایات رخ داده شاهدیم که برخی سران کشورهای اسلامی بی تفاوت بوده و 
یا با سکوت مرگبار از آن عبور کردند، اما امروز از جهان اسلام و سران دولت های 
اسلامی خاصه سران کشورهای عربی انتظار می رود که در مقابل این جنایات 
وحشیانه ساکت نباشند. به گزارش ایسنا،  جلسه اصراری حقوقی هیئت عمومی 
دیوان عالی کشــور امروز ۱۰ مهرماه به ریاســت حجت الاسلام  محمدجعفر 
منتظری رئیس دیوان عالی کشــور و با حضور معاونین، قضات شعب حقوقی 

دیوان عالی کشور و نماینده دادستان کل برگزار شد.
حجت الاسلام والمسلمین منتظری، ضمن عرض تبریک و تسلیت به مناسبت 
شــهادت رهبر مقاومت حزب الله لبنان، گفت: شــهادت سید مقاومت و رهبر 
متفکر و اندیشــمند و مخلص حزب الله حضرت حجت الاســلام والمسلمین 
سیدحســن نصرالله و سردار مجاهد سپاه اســلام عباس نیلفروشان، معاونت 
عملیات ســپاه پاسداران و سایر شــهدای این جنایت تروریستی را به پیشگاه 
حضرت بقیه الله الاعظم )عج(، مقام معظم رهبری و مجاهدین جبهه مقاومت 
تســلیت عرض می کنم. منتظری در ادامه گفت: امروز از جهان اسلام و سران 
دولت های اسلامی خاصه سران کشــورهای عربی انتظار می رود که در مقابل 
این جنایات وحشیانه ساکت نباشند و صرفاً به ابراز تأسف بسنده نکنند و طبق 

فرموده رهبر معظم انقلاب با همه توان و قدرت خود وارد عمل شوند.

عدلیه

خبرگاندستگاهدیپلماسیدرمقایسهباتازهکاران
ادامه از صفحه 1

در همه رشــته ها »فیزیک، شــیمی، زمین شناســی، ریاضیات یا شطرنج« 
مساله ها را خبرگان به شیوه ای که از لحاظ کیفی متفاوت از تازه کاران است، حل 
می کنند. این تفاوت ها ناشی از تفاوت های این دو گروه در بازنمایی ها و راهبردها 
اســت. خبرگان بازنمایی های بسیار در حافظه خود دارند که می توانند از آنها در 
حل مســاله کمک بگیرند. برای مثال، استاد شطرنج با ۵ ثانیه تماشای صحنه 
پیچیده ای از بازی شــطرنج که ۲۰ مهره بر آن نشســته، می تواند همان صحنه 
را از حفظ بازســازی کند؛ در حالی که شــطرنج باز تازه کار نمی تواند از معیار 
معمولی ۲-+۷ عنصر فراتر رود؛ شاید بارزترین مشخصه حافظه فعال، گنجایش 
بســیار محدود آن باشد که به طور متوسط برابر با ۷ ماده به اضافه یا منهای دو 
ماده )۲-+۷( است. بعضی افراد ۵ ماده و عده ای تا ۹ مدل را می توانند در حافظه 
فعال نگه دارند. با توجه به اینکه آدمیان از نظر توان حافظه تفاوت های زیادی با 
هم دارند، مشخص کردن چنین رقم دقیقی که قابل اطلاق به همه آدمیان باشد 
شگفت انگیز به نظر می آید، اما تفاوت حافظه در درجه اول مربوط به حافظه دراز 
مدت اســت. گنجایش حافظه فعال اکثر بزرگسالان برابر با )۲-+۷( ماده است. 
این رقم از نخستین روزهای آغاز روانشناسی آزمایشی تاکنون ثابت مانده است؛ 
هرمان ابینگهوس که بررسی آزمایشی حافظه را در سال ۱۸۸۵ میلادی آغاز کرد 
گنجایش حافظه فعال خودش را ۷ ماده گزارش کرده است. حدود ۷۰ سال بعد، 
جورج میلر»۱۹۶۵ میلادی« چنان تحت تأثیر ثبات این رقم قرار گرفت که آن 
را »هفت ســحرآمیز« نام نهاد و عاقلانه می دانیم که این حد در همه فرهنگ ها، 

خواه غربی یا غیر غربی، صادق است.
روانشناسان این رقم را به این ترتیب تعیین می کنند که زنجیره هایی از مواد 
نامربوط به یکدیگر »مانند ارقام، حروف یا واژه ها« را به آزمودنی ها نشان می دهند 
و از آن ها می خواهند این ماده ها را با حفظ ترتیب آنها به خاطر بســپارند؛ مدت 
زمان ارائه این ماده ها به آزمودنی بســیار کوتاه مدت است تا او فرصت نکند آنها 
را بــه اطلاعات موجود در حافظه دراز مدت خود پیوند بدهد. با این روش تعداد 
ماده هــای به یاد مانده فقط گنجایش اندوزش حافظه فعال را منعکس می کند. 
در کوشش های نخست، تعداد ماده هایی که آزمودنی ها به یاد بیاورند کمتر است 
»مثلا ۳ یا ۴ رقم« و این کار معمولا به ســادگی انجام می گیرد.  سپس صدا در 
هر گوشش افزایش می یابد تا آزمایشگر سرانجام بتواند تعیین کند که آزمودنی 
حداکثر چند ماده را می تواند به ترتیب درســت به یاد بیاورد. بیشــینه این رقم 
»که تقریبا همیشه بین ۵ تا ۹ ماده است« فراخوان های حافظه آزمودنی خوانده 
می شــود. این آزمایش چنان ساده است که خود شــما شخصا می توانید آن را 
انجام دهید. برشــی از نام ها را »مثلا فهرست نام کارکنان یک سازمان تجاری یا 
دانشگاهی« یک بار بخوانید و ببینید نام چند نفر را می توانید به ترتیب صحیح 
به یاد بیاورید. رقمی که به دســت می آید احتمالا بین ۵ و ۹ خواهد بود. علت 
اینکه خبرگان شــطرنج »گری کاسپاروف شطرنج باز بزرگ روس و احسان قائم 
مقامی استاد بین المللی شطرنج ایران« از چنین حافظه شگفت انگیزی برخوردار 
هستند، این است که بازنمایی هایی از انواع صحنه آرایی شطرنج را سال ها تجربه 
کرده اند. تجربه با بازنمایی ها به آنان امکان می دهد صحنه پیچیده ای را در قالب 
چنــد قطعه معدود رمزگردانی کنند. به علاوه، بازی اســتادانه آنان نیز احتمالا 
مرهون همین تجربه با بازنمایی ها است. هر استاد شطرنج شاید بیش از ۵۰ هزار 
صحنه آرایی را در حافظه خود دارد و یاد گرفته است که در برخورد با هر یک از 
آنها چگونه عمل کند. به این ترتیب، استادان شطرنج می توانند حرکات احتمالی 
را در واقــع »ببینند« و برای این منظور نیازی ندارند که مانند تازه کاران به مغز 
خود فشــار آورند. خبرگان حتی هنگام برخورد با مساله های تازه نیز به گونه ای 
متفاوت تر از تازه کاران عمل می کنند؛ این نکته ضمن بررسی هایی در زمینه حل 
مساله های فیزیک نیز به اثبات رسیده است. شخص خبره »مثلا استاد فیزیک« 
مساله را بر حسب اصل فیزیکی لازم برای الان مساله بازنمایی می کند. »این از 
آن مســاله هایی است که در آنها هر کنشی، واکنشی متساوی در جهت مخالف 
در پی دارد.« برعکس، تازه کاران »مثلا دانشــجوی نخستین درس فیزیک در 
دانشگاه« همان مساله را در قالب خصوصیات سطحی بازنمایی می کند. »این از 
مســاله های سطوح شیب دار است.« خبرگان و تازه کاران از لحاظ نوع راهبردها 
نیز تفاوت هایی با هم دارند. مثلا بررســی چگونگی حل مساله در فیزیک نشان 
داده که خبرگان، نخســت طرحی برای حل مســاله می ریزند و بعد معادله ها را 
می نویســند؛ اما تازه کاران از همان آغاز دست به معادله نویسی می برند بی آنکه 
نوعی طرح کلی در نظر داشــته باشــند. تفاوت دیگر این دو گروه آن است که 
خبرگان از »معلوم های« مساله در جهت حل آن حرکت می کنند، در حالی که 
تــازه کاران عکس آن عمل می کنند. »راهبرد رو به عقب« تفاوت افراد از لحاظ 
انتخاب راهبرد رو به جلو یا رو به عقب در استدلال، در مطالعات مربوط به نحوه 
حل مساله توسط پزشکان نیز دیده شده است. پزشکان خبره تر در استدلال خود 
از شــیوه رو به جلو اســتفاده می کنند - از علائم به سوی بیماری احتمالی- اما 
پزشکان تازه کار شیوه رو به عقب را به کار می برند- از بیماری احتمالی به سوی 
علائم - ویژگی های کار خبرگان به شرحی که در بالا پیشتر از نظر گذشت؛ تعداد 
بازنمایی ها، بازنمایی های مبتنی بر اصول، برنامه ریزی پیش از اقدام و استفاده از 
شیوه رو به جلو، در واقع برخی از همان روش های معمول در رشته های تخصصی 
هســتند که بر روش های ضعیف مورد بحث  این نوشــتار برتری و تفوق دارند. 
پژوهشگران غالبا از شبیه سازی کامپیوتری برای بررسی شیوه های حل مساله در 
آدمیان اســتفاده می کنند. برای این منظور از آزمودنی می خواهند هر آن فکری 
را که ضمن حل مســاله های پیچیــده دارد بازگو کند. »تفکر با صدای بلند« بر 
مبنای این گزارش ها، برنامه کامپیوتری حل مساله تهیه می شود و سپس از راه 
مقایســه خروجی کامپیوتر با جنبه هایی از عملیات حل مساله در آدمی »مثلا 

توالی حرکات«، میزان همخوانی بین کامپیوتر و آدمی ارزیابی می شود.

یادداشت

دبیرشورایعالیامنیتملی:
دشمندرحالواکنش

واستیصالاست
دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: دشمن در حال واکنش 

است نه در حال کنش و دشمن در حالت استیصال است.
به گزارش ایلنا، علی اکبر احمدیان دبیر شورای عالی امنیت 
ملی،  گفت:  عزیزان ما توجه داشته باشند که جبهه مقاوت 
در حال یک جنگ اســت و تک اقدام مفهــوم ندارد. این 
حادثه و این تقابل با کنش مقاومت آغاز شــد نه با کنش 
آن ها. دشــمن در حال واکنش اســت نه در حال کنش و 

دشمن در حالت استیصال است.
وی افــزود: از آن روز تا به امروز دشــمن در حال واکنش 
اســت. تلاش می کنند با عملیات ها موفقیت خودشان را 
نشــان دهند اما تلاش  آن ها فایده نــدارد و بدون تردید از 
جبهه مقاومت شکست خواهند خورد. همین دیشب و در 
عملیات به اصطلاح خودشان محدود زمینی که آغاز کردند، 

بلافاصله عقب نشینی کردند.

ادعاینمایندهتندرومجلس
دربارهمصوبهشورایعالیامنیتملی

نماینده تهران در مجلس گفت: براســاس مصوبه شورای 
عالی امنیت ملی که بعد از ترور اسماعیل هنیه برگزار شد، 

قرار بر گرفتن انتقام گذاشته شد.
علی خضریان نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی در 
بخشی از گفتگوی تلویزیونی گفت: بر اساس مصوبه شورای 
عالی امنیت ملی که در همان ساعات اولیه بعد از شهادت 
اسماعیل هنیه تشکیل شد، این انتقام گرفته خواهد شد و 

دقیق و درست هم گرفته خواهد شد.
وی افــزود: اما باید گفت بعــد از عملیات وعده صادق که 
انجام شد، این اولین تجربه جمهوری اسلامی ایران در یک 
عملیاتی با یــک چنین برد بالایی بــود و ما پیش از این 
چنین تجربه ای را در میدان واقعی نداشــتیم. بنابراین اگر 
قرار باشــد که  این عملیات در مرحله دوم انجام شود که 
هم بازدارندگی بالاتری داشته باشد و هم اینکه ضربه های 
اساسی به دشمن وارد کنیم، نیازمند بازبینی عملیات اولیه 

است.

نمایندهاهروهریسدرمجلس:
رهبرانقلاباجازهنخواهندداد

درایرانجنگشود
نماینده اهر و هریس در مجلس گفت: ایران به دنبال انتقام 
اثرگذار از اســراییل است و ما نمی توانیم در این مرحله به 
مانند عملیات وعده صادق عمل کنیم یعنی قطعاً شیوه و 

روش تغییر خواهد کرد.
بیــت الله عبداللهی، نماینــده اهر و هریــس در مجلس 
دوازدهم، در خصوص شــهادت سیدحسن نصرالله توسط 
اســراییل و انتقام احتمالی ایــران به منیبان گفت: به باور 
من رهبر انقلاب اجازه نخواهند داد در ایران جنگ شــود. 
از طرفی از زمانی که اســماعیل هنیه در تهران به شهادت 
رسید ایران به دنبال انتقام بود و هست ولی در حال بررسی 
هســتند و می خواهند کار طوری رقم بخورد که هم انتقام 

سخت صورت بگیرد و هم برای مملکت کم هزینه باشد.
او افزود: ایران به دنبال انتقام اثرگذار از اسراییل است و ما 
نمی توانیم در این مرحله به مانند عملیات وعده صادق عمل 
کنیم یعنی قطعاً شیوه و روش تغییر خواهد کرد. همچنین 
عده ای و مخصوصاً اردوگاه دشــمن می گویند که حزب الله 
بعد از شــهادت سیدحسن نصرالله تضعیف خواهد شد اما 
این طور نیست. در تشکیلات های انقلابی و سیاسی همیشه 
کادرسازی صورت می گیرد و افراد زبده ای تربیت می شوند.

عبداللهی تصریح کرد: در همین ایران، ۷۲ شخصیت برجسته 
یک جا شهید شدند و یا در یک بمب گذاری رییس جمهور و 
نخست وزیر وقت به شهادت رسیدند آیا نظام تضعیف شد؟ 
حال حزب الله هم ضعیف نخواهد شد چون براساس باور و 
اعتقاداتش می جنگد. فردی که برای اعتقادات خود مبارزه 

می کند خستگی نمی شناسد.
نماینــده اهر و هریس اظهار کرد: مــا و محور مقاومت به 
سلاح های روز که آمریکا و رژیم صهیونیستی از آن استفاده 
می کنند باید مجهز شویم. باید قبول کنیم که این روزها، 
بهره گیری از سلاح های پنج و ۱۰ سال قبل جواب نمی دهد.
او در خصوص نفوذ دشــمن به سیســتم های اطلاعاتی و 
امنیتی ایران و رهبران محــور مقاومت گفت: به هر حال 
نفوذ وجود دارد و علیرغم اینکه گاهی شــاید افراد نسبت 
به این تهدیدات بی تفاوت و کم تفاوت باشــند و با شجاعت 
کار را جلو ببرند اما باید به این مسائل به طور ویژه و خاص 
توجه کرد زیرا حیف است سرمایه هایی در حدسیدحسن 
نصرالله که امروز در میدان مبارزه هســتند به خاطر نفوذ 
شناسایی و به شهادت برســند. عبداللهی در پایان گفت: 
امام حسین )ع( می توانســت جنگ نکند و با تعامل جان 
خود و همراهانش را حفــظ کند اما جنگید و اثرات آن را 
پس از سده ها می بینید. گاهی خون  عامل پیروزی است. 
از ایــن رو حماس و حزب الله با خون هایــی که دادند و در 
این مدت کوتاه دو ســرمایه خود یعنی اســماعیل هنیه و 
سیدحسن نصرالله را از دست دادند نه تنها تضعیف نشدند 

که تشکیلات آن ها با قدرت جلو خواهند رفت.

ابطحیدردفترحزباللهلبنان:
سیدحسننصراللهیکفرد

مجاهدومبارزبود
رئیس دفتر رئیس جمهوری دوران اصلاحات گفت:  ســید 
حسن نصرالله یک فرد مجاهد و مبارز و در عین حال فردی 

دیپلماتیک و واقع بین بود.
به گزارش ایلنا، محمدعلی ابطحی عضو مجمع روحانیون 
مبارز در دفتر حزب الله لبنــان در جمع خبرنگاران اظهار 
داشت: اســرائیل بعد از شهادت سید حسن نصرالله دوران 
راحتی نخواهد داشــت و وضعیت برای او سخت تر خواهد 

شد.
وی گفت: من از قدیم با سید حسن نصرالله ارتباط داشتم 
و در دولت آقای خاتمی روابط خوبی با ایشان شکل گرفت، 
چنان که همواره ایشــان از ارتباطات خوب آن دوران یاد 

می کردند.
ابطحی ادامه داد: ســید حســن نصرالله یک فرد مجاهد و 

مبارز و در عین حال فردی دیپلماتیک و واقع بین بود.
ابطحی همچنین با بیان اینکه اسرائیل بعد از سید حسن 
نصرالله دوران راحتی نخواهد داشــت و وضعیت برای آن 
ســخت تر خواهد بود، گفت: نبود سید حسن نصرالله برای 
منطقه و مقاومت دشوار اســت ولی شرایط برای اسرائیل 
ســخت تر خواهد شد چرا که خون این شهید و فضایی که 
بعد از شهادت ایشــان به وجود آمده تک تک لبنان را به 

نیرویی مقاوم در برابر اشغالگر تبدیل می کند.
وی تاکید کرد: شهادت سید حسن نصرالله مظلومانه بود.

ویژه

مجلس

رویداد

هر چند که تلاش می کند درباره سمتی 
که در دولت چهاردهم به او پیشــنهاد 
شــد، صحبتی نکند اما خود را دوست 
رئیس جمهور می داند و به مزاح می گوید 
»این پستی است که وزرا از آن حساب 

می برند.«
فیاض زاهد، فعال سیاسی اصلاح طلب و عضو 
شورای راهبری دولت چهاردهم، با اشاره به 
انتخاب اســتانداران توسط دولت چهاردهم 
این نکتــه را هم تاکید می کنــد که »آقای 
پزشــکیان اســت که باید حساسیت داشته 
باشد که چه استانداری برای استان ها انتخاب 
می شود. در استان ها بود که مسعود پزشکیان 
رأی آورد. بر اســاس مصوبــه هیئت وزیران 
هیچ مدیر کلی بدون تایید و پذیرش استاندار 
نمی تواند در اســتان بــرود.« زمانی هم که 
حرف به پیش بینی او از آینده سیاسی سعید 
جلیلی و دولت سایه هم می شود، می گوید: 
»در انتخابات بعدی، این سعید جلیلی نیست 
که میدان دار خواهد شــد. به نظرم یک زن 

پرچمدار جناح افراطی خواهد شد.«
مشروح گپ و گفت فیاض زاهد، فعال سیاسی 

اصلاح طلب را با خبرآنلاین می خوانید؛
آقای پزشــکیان بر اساس یک تصمیم 
فردی کاندیدا شــدند و مورد حمایت 
ولی  گرفتند.  قــرار  اصلاح طلب  طیف 
انتقاد  کابینه ای که چیدند خیلی مورد 
قرار گرفــت. انتقاداتی که برخی از آن 
فکر  شد.  شــروع  اصلاحات  جبهه  از 
می کنید ریشــه این انتقادات به دولت 

آقای پزشکیان چه بود؟ 
ارزیابی شما را دقیق نمی دانم. جبهه اصلاحات 
همچنان با قدرت پشت سر آقای پزشکیان 
هست. این که در هر تشکیلات، امکان دارد 
فرد یا گروهی انتظــارش با ایده آل هایی که 
ارائــه می کند با چیزی کــه محقق می کند 
فاصله داشــته باشد، دلیل نمی شود آن را به 
کل جریان اصلاحات تعمیم دهیم. ارزیابی ما 
این است که اگر آقای پزشکیان مورد حمایت 
جبهه اصلاح طلبان واقع نمی شد، شانسش 

برای رأی آوری با تردید روبرو می شد.
شاید برخی از اطرافیان آقای رئیس جمهور 

این را قبول نداشته باشــند. ولی خبر دارم 
خود آقای پزشکیان معتقد است که حمایت 
جریان اصلاح طلب در وضعیتی که شــکل 
گرفته اســت قابل تأمل است. اما اگر از من 
بپرسید پیروزی آقای پزشکیان صرفا به دلیل 
حمایت جبهه اصلاح طلبان است، می گویم 
اینطور نیســت. برای این که بعد از جنبش 
مهسا از نظر اعتبار سیاسی و اجتماعی آسیب 
دیدیم و تلاش می کردیم به شــکلی رابطه 
معنــاداری مجددا با مخاطبان و طرفداران و 
کسانی که سال های گذشــته از ما حمایت 
می کردند برقرار کنیم. از سویی به نظر می آید 
که این انتخابات بسیار انتخابات سختی بود. 
برای این که این انتخابات یک ویژگی منحصر 
به فرد دارد. انتخاباتی است که سلبریتی ها در 
آن هیچ نقشی ندارند و صرفا کنش سیاسی 
و سیاســتمداران به آن جهــت می دهند. از 
طرفی با کســانی طرف بودیــم که خواهان 
تحریم مطلق انتخابات بودند و شــبکه ایران 
اینترنشنال آن طور که با اردوگاه ما مخالفت 
می کرد و پارازیت ایجاد می کرد، هیچ گاه در 
هیچ سطحی با کمپین ســعید جلیلی این 
کار را نکرد. از ســوی دیگر، در داخل هم با 
یک ناامیدی مطلق و این که انتخابات هیچ 
تاثیری ندارد طرف بودیم. پس باید دو جبهه 
را راضی می کردیم کــه رأی بدهند. ویژگی 
دیگر این انتخابات که به نظر می آید از نظر 
جامعه شناسی سیاسی و علم سیاست تحلیل 
شود؛ این است که معمولا در انتخاباتی که به 
مرحله دوم می رود مشارکت در مرحله دوم 
کمتر از مشارکت در مرحله اول است ولی با 
این انتخابات متوجه می شویم که در مرحله 

دوم ده درصد بر مشارکت افزوده می شود.
جامعه ایــران کاملا یک انتخاب سیاســی 
می کند. ببینید آخرین حضور چیزی حدود 
۲۳ درصد اســت. رساندن این به ۵۰ درصد، 
یک اتفاق بسیار مهم اســت. پالسی روشن 
است که جامعه به ساختار سیاسی می دهد 
که تا حدی به ســاز و کاری که نه به صورت 
اعلامی بلکه به صورت اعمالی، بستری فراهم 

می کنید که شاید تغییراتی اتفاق بیافتد.
تایید صلاحیت مســعود پزشــکیان، مورد 

حمایت قرار گرفتن او توســط جبهه اصلاح 
طلبان، اعلام شورای نگهبان چندین ساعت 
بعد از مصاحبه رئیس جبهه اصلاح طلبان و 
ورود مــا به کمپین انتخاباتی و بعد گفتمان 
آقای پزشــکیان. آقــای پزشــکیان از یک 
گفتمان صرفا PURE اصلاح طلبی تبعیت 
نمی کند. ســبک جدیدی از کنشــگری را 
مطرح می کند، او به نظرم به زودی طرفداران 
سبک خود را در ایران پیدا می کند. واکنش 
فضــای مجازی به نحوه راه رفتنش، به نحوه 

لباس پوشیدنش متفاوت است.
اما اگر انتظار این است که هر کاری مسعود 
پزشکیان یا دولت او می کند، جریان اصلاح 
طلب به به و چه چه کند، نه او این انتظار را 
دارد و نه این اتفاق امکان پذیر است. در هر 
حال، درمورد انتخاب وزیر کشــور یا درمورد 
برخی جهت گیری ها، شــاید انتظار داشتیم 
که تصمیم بهتر و افضلی گرفته می شد. ولی 

نهایتا به تصمیم او احترام می گذاریم.
برخــی معتقدند آن چیــزی که آقای 
پزشکیان درمورد وفاق ملی می گوید و 
فکر می کند، متفاوت با چیزی است که 
اطرافیانش فکر می کنند. تعریف و نگاه 

شما به وفاق ملی چیست؟
به نظرم آقای دکتر مسعود پزشکیان می داند 
که با دعوا با نهادهای موثر حاکمیت به جایی 
نمی رسد. حسن روحانی دعوا کرد. نتیجه آن 
دعواها مشــخص شد. آقای رئیسی هم دعوا 

نکرد.
دولت کاملا ناموفقی داشت. برای او آمرزش 
طلب می کنــم. ولی در حــوزه عملکردی، 
عملکــرد دولت آقــای رئیســی فاجعه بار 
بود. نظر پزشــکیان به نحوی بازگشــت به 
ارزش های اول انقلاب است. شاید این امکان 
پذیــر نباشــد. در این بــاره الان اظهار نظر 
نمی کند. ولی شــاید این امکان پذیر نباشد. 
به این معنا که اتفاقاتی در کشــور رخ داده 
اســت که فراموش کردن آن ها حداقل برای 
افکار عمومی به این راحتی نیست. ولی آقای 
پزشکیان معتقد است اگر قرار است مسئله 
فیلترینگ یا گشت ارشاد را حل کنیم و اگر 
قرار است ســطح تعامل با جامعه جهانی را 

گســترش دهیم و بزرگتریــن مصیبت این 
کشور یعنی تحریم و FATF را حل کنیم، 
او نمی تواند بــا دعوا و تنها با اصلاح طلب ها 

این را حل کند.
او به دنبال ایجاد یک بستر همکاری مشترک 
است. ما باید کاری کنیم که همه سودشان 
را در ایــن تحول ببینند. هم حاکمیت و هم 
رئیس جمهور ســودش را در این ببیند. اگر 
بــه گونه ای رفتار کنیم کــه نهادهای موثر 
حس کنند بازنده این بازی خواهند بود، بازی 

مسعود پزشکیان را خراب خواهند کرد.
هنر سیاست، هنر چانه زنی و مذاکره کردن 
و داد و ستد کردن در یک فضای کاملا آگاه 
و هوشیار توسط آقای پزشکیان می تواند این 
را رقم بزند. نه کاملا خودش را وا بدهد- البته 
این خصلت را دارد- پایش بیافتد مســعود 
پزشــکیان اهل کوتاه آمدن نیســت. با یک 
شــخصیت طرف نیســتید که همــه جا وا 
می دهد. اصلا اینطور نیست. این مرز را خوب 
می داند که برای دعوا نیامده اســت و تا کجا 
می توانــد این تعامل را پیش ببرد. حس من 
می گوید طــرف مقابل می داند با چه چیزی 
طرف اســت. از همه مهم تر این اســت که 
رهبری این کشور که بدون تعامل و توافق با 
ایشان نمی توان برخی از این پروژه های بزرگ 
را پیش بــرد، یک اعتماد و علاقه عاطفی به 
مسعود پزشکیان دارد که این می تواند برای 

او سرمایه بزرگی باشد.
اما آقای پزشکیان است باید حساسیت داشته 
باشد که چه استانداری برای استان ها انتخاب 
می شود. در استان ها بود که مسعود پزشکیان 
رأی آورد. اســتاندار بر اساس مصوبه هیئت 
وزیران هیچ مدیر کلی بدون تایید و پذیرش 

استاندار نمی تواند در استان برود.
آقای دنیامالی را می شــود پذیرفت که عضو 
کابینه و دولت شده است. ولی اگر استانداری 
را بگذارید که مخالــف رئیس جمهور بوده 
اســت و در آنجــا نیروهای سیاســی مورد 
حمایــت خود را مورد تحقیر قرار دهید، این 
به نظرم یک خطای سیاسی راهبردی است.

پیش بینی که از آینده سیاســی آقای 
جلیلی دارید چیست؟ فکر می کنید کار 
برای ایشان در فضای سیاسی تمام شده 
است یا منتظر فرصت جدیدی هستند؟

تا جایــی که یادم اســت ایشــان در هیچ 
انتخاباتی که باید مردم او را انتخاب می کردند 
مورد اقبال واقع نشــده است و فکر می کنم 
آرایی کــه این بار بدســت آورد، آرای خود 
ایشان نیســت. آرایی است که هدایت شده 
یا مخاطب مرحوم رئیســی فکر می کرده که 
تــداوم بخش یا نماینده آن گفتمان باشــد. 
ولی می توانم پیش بینی کنم که در انتخابات 
بعدی، این سعید جلیلی نیست که میدان دار 
خواهد شد. به نظرم یک زن پرچمدار جناح 

افراطی خواهد شد.
آیا قابلیت و ظرفیت یک زن را دارند؟

به نظرم این رخ خواهد داد.
روی چه افرادی فکر می کنید؟

جمیله علم الهدی
فکر می کنید برای ریاست جمهوری دور 

بعد...؟
ارزیابی من این است. این را به یادگار داشته 

باشیم.

نایب رئیس کمیسیون اصل نود مجلس 
شورای اســلامی گفت: الان باید وزارت 
صمت و کار در خصــوص مابقی معادن 
پیشگیری های لازم را انجام دهند، نکات 
ایمنی را رعایت کنند و اگر چنین اتفاقی 
نیفتد باید با وزرای مربوطه برخورد کنیم.

حســینعلی حاجی دلیگانــی در گفت وگو با 
خبرنگار ایلنا، درباره آخرین گزارش ها درباره 
حادثه معدن طبس گفت: مقصر اصلی کسی 
است که مسئولیت معدن را بر عهده داشته و 
مباحث ایمنــی را پیش بینی و رعایت نکرده 
است، مقصر بعدی دستگاه های نظارتی مانند 

وزارت صمــت و کار هســتند. نایــب رئیس 
کمیســیون اصل نود قانون اساســی درباره 
این که پیشنهاد شده سخت و زیان آور بودن 
فعالیت کارگران معدن را از یک و نیم سال به 
دو ســال تغییر دهند، بیان کرد: در این مورد 
قانون وجود دارد و کارگران معدن با ۲۰ سال 
می توانند بازنشسته شــوند و مشکلی ندارد. 
مسئله این است که الان باید وزارت صمت و 
کار در خصوص مابقی معادن پیشگیری های 

لازم را انجام دهند، نکات ایمنی را رعایت کنند 
و اگر چنین اتفاقی نیفتد باید با وزرای مربوطه 
برخورد کنیم. وی درباره این که حادثه معدن 
طبس اولین مورد نیست حتی در گذشته هم 
شاهد مواردی مثل حادثه معدن شازند بودیم 
به طوری که هنوز پیکــر یک معدنچی پیدا 
نشده است، آیا مجلس به چنین مواردی ورود 
نمی کند، گفت: نماینده  شــازند اگر گزارشی 
دهند می شود در قالب مباحث نظارتی مجلس 

دنبال کرد.  حاجی دلیگانی درباره این که آیا 
می توان جان باختگان معدن طبس را شهید 
محســوب کرد چراکه آنان در راه خدمت به 
کشور در معادن حضور داشته اند، گفت: باید 
توسط کمیسیون تخصصی مربوطه از جمله 
کمیسیون اجتماعی با مسئولان دولت بررسی 
شود به هر حال در احادیث داریم کسی که در 
جهت تامین رزق خانواده اش تلاش می کند؛ 
از زمانی که از خانه  خودش خارج می شود تا 
زمانی که بازگردد در راه جهاد است و می توان 
از این حدیث اســتفاده کرد و در این راســتا 

تلاش کرد و انشاالله به نتیجه برسیم.

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: هر نوع 
مطالبه سهم خواهانه از سوی نمایندگان 
مجلس مبنی بر این که قوه مجریه باید 
استانداران و مدیران را مطابق میل آنان 
انتخاب کند، بر اســاس اصل ۵۷ قانون 
اساسی، مغایر با قانون است و به هرج و 
مرج و اختلال در نظام حکمرانی کشور 

می انجاند.
حسن رســولی، فعال سیاسی اصلاح طلب در 
گفت و گو با ایلنا، درباره شــائبه دخالت برخی 
نمایندگان مجلس در انتصابات دولتی به ویژه 
در سطح استانداران گفت: درباره این موضوع 
چند نکته اساسی وجود دارد که باید به آن ها 
توجه کرد. ایــن مداخله ها به دلایل مختلفی 
اتفاق می افتد و دولت بایستی در مقابل آن ها 
رفتار مناسبی اتخاذ کند. از منظر حقوقی، اصل 
۵۷ قانون اساســی جمهوری اسلامی ایران، 
استقلال قوای سه گانه را به رسمیت شناخته 
و هر یک از آن هــا را موظف به انجام وظایف 
خاص خود تحت نظارت رهبری کرده اســت. 
قوه قضائیه، قــوه مقننه و قوه مجریه هر یک 
به طور مستقل مسئولیت های خود را بر عهده 
دارند و اختیارات لازم نیز در قانون اساســی 

برای آن ها تعیین شده است.
وی افزود: قوه مقننه به عنوان ناظر بر حســن 
اجرای قوانین، وظیفه قانون گذاری و نظارت را 
بر عهــده دارد. این نظارت از طریق ابزارهایی 
مانند سؤال، تذکر، استیضاح و رأی اعتماد در 
انتخاب وزرا صورت می گیــرد. در مقابل، قوه 
مجریه مسئول اداره امور اجرایی کشور است. 
بنابراین، هر نوع مطالبه سهم خواهانه از سوی 

نمایندگان مجلس مبنی بر این که قوه مجریه 
باید اســتانداران و مدیران را مطابق میل آنان 
انتخاب کند، بر اساس اصل ۵۷ قانون اساسی، 
مغایر با قانون است. رهبری نیز به روشنی در 
جمع نمایندگان مجلس، آنان را از مداخلات 
غیرســازنده بر حذر داشته اند. با این حال، در 
عمل، مداخلات برخی نمایندگان در انتصابات 
دولتی، به ویژه در ســطح اســتانداران، امری 
شایع است که می تواند به تضعیف جایگاه های 
قانونی قــوا و اختلال در هماهنگی بین آن ها 
منجر شود. رســولی تصریح کرد: دولت باید 
با رویکردی قاطــع و مبتنی بر اصول قانونی، 
از این مداخلات جلوگیری و بر اســتقلال قوا 
تأکیــد کند. این امر نیازمنــد ایجاد فرهنگ 
همکاری و احترام متقابل بین قوای مختلف و 
همچنین آگاهی از قوانین و مقررات است تا هر 
قوه بتواند به طور مستقل وظایف خود را انجام 
دهد. در نهایت، تأکید بر عدم مداخله و حفظ 
استقلال قوا نه تنها به نفع منافع ملی، بلکه به 

نفع همه ذی نفعان خواهد بود.
وی تصریح کرد: در عرصه واقعی، علیرغم اصول 
حقوقی، همواره در مراحل تشکیل دولت ها و 
چیدمان وزرا و مدیران عالی مناطق، شــاهد 
نمایندگان  مداخلات و ســهم خواهی برخی 
مجلس بوده ایم. این موضوع به یکی از مشکلات 
جدی نظام تدبیر و اداره کشــور تبدیل شده 
است. با توجه به تجربیات شخصی ام در وزارت 
کشــور، وزارت راه و استانداری های مختلف، 
می توانــم بگویم که این مداخلات به تضعیف 
جایگاه های قانونی قوای سه گانه و اختلال در 
تحقق هماهنگی بین آن ها منجر می شود. این 

فعال سیاســی افزود: اگر رئیس جمهور یا وزرا 
نمایندگان شوند،  تسلیم خواسته های برخی 
مســئولیت بخش های اجرایی بر عهده ارکان 
مختلف قوه مجریــه خواهد بــود. اما با این 
تســلیم، اختیارات خود را واگذار می کنند و 
این وضعیت به ایجاد اختلال در نظام مدیریتی 
کشور منجر می شود. این امر نه به نفع منافع 
ملــی، نه به نفع مردم و نه به نفع هیچ یک از 
قوای مقننه و مجریه نخواهد بود. امیدوارم با 
پیروی از گفتمان وفاق آقای پزشکیان، بتوانیم 
از تداخل های غیرقانونی و غیرمنطقی بین قوا 
جلوگیری کنیم. ایجــاد هماهنگی به معنای 
هم راســتا کردن فعالیت های قوای سه گانه در 
استان ها بر عهده اســتانداران و در سطح کل 
کشــور، بر عهده رهبری اســت. وی تصریح 
کرد: با رویکردی حقوقی و تفکیکی، می توان 
به مرزبندی های مأموریتی بین قوای سه گانه 
عمل کرد و اصل ۵۷ قانون اساســی را بدون 

ایجاد نزاع و ســتیز تحقق بخشید. شرط این 
امر، تســلط مدیران ارشــد اجرایی بر قوانین 
و آشــنایی با واقعیات فضای قــوه مجریه در 
استان هاســت. با اســتفاده از دانش، تجربه و 
گفتمــان مجاب کننده، می توان شــرایطی را 
فراهم کرد که هر قوه به طور مستقل وظایف 
خود را انجام دهد و در عین حال، به یکدیگر 
کمک کند. رسولی تصریح کرد: اگر نماینده ای 
انتظار دارد که فرماندار حــوزه انتخابیه او بر 
اســاس میل او منصوب شود، باید آماده باشد 
کــه در فرآیندهای قانونی نیــز به طور مؤثر 
مشــارکت کند. این رویکرد هوشــمندانه و 
تفکیکی می تواند به ایجاد هماهنگی بین سه 
قوه در ســطوح مختلف تقســیمات کشوری 
کمک کند. هر نوع مداخله ای که این فرآیند 
منطقی را خدشــه دار کند، به نظــر من، به 
 هــرج و مــرج و اختلال در نظــام حکمرانی 

کشور خواهد انجامید.
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